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Po přečtení předej dál! Po přečtení předej dál! Po přečtení předej dál! Po přečtení předej dál!    

             

Ročník 34 

                    číslo 2 

                 4. února 2025 

                   Po přečtení  

    předej  

           dalšímu 
 

 

Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy – nové RVP 

 

Před několika dny představilo ministerstvo školství novou koncepci vzdělávání – nové (revize) 

rámcové vzdělávací plány (RVP). Pro neznalé – podle RVP se sestavují školní vzdělávací 

programy (ŠVP). Celou tu hloupost s RVP a ŠVP nemám chuť popisovat a předpokládám, že 

čtenáři by to stejně přeskočili. 
 

Je tu však několik momentů, u kterých je dobré 

se pozastavit. Mezi některými učiteli základních 
škol zavládl velmi mírný optimismus, protože v 

novém RVP spatřují první náznaky návratu k 

osvědčeným osnovám. Já tento 

mikrooptimismus nesdílím. Celé toto divadlo s 

RVP již od svého zavedení u nás (za ministryně 
Buzkové) živí poměrně dobře neskutečné 

množství lidí. Oni krávu, která pořád slušně 

dojí, neutratí. 

Předně se stačí podívat, kdo na tvorbě tohoto 

veledíla spolupracoval. V textu k tomuto 
dokumentu se lze dočíst, že “Proces revize 

probíhal od roku 2021 a zahrnoval širokou 

spolupráci více jak 600 odborníků, pedagogů a 

stakeholderů ve vzdělávání“. Jaké odborníky 

oslovilo MŠMT, nevím. S pedagogy probíhala 
diskuze do okamžiku (asi do dubna 2024), kdy 

tito začali být kritičtí, a někteří se na této 

slátanině odmítli podílet. Dále už ministerstvo 

nediskutovalo a vše si se svými odborníky a 

stakeholdery vypracovali sami. Kdo jsou 
stakeholderové? Pro náš případ se asi nejlépe 

hodí pojem zájmové skupiny. Pod tímto pojmem 

se pravděpodobně opět ukrývají ty naše známé 

neziskovky (většinou řízené …). 

RVP jako v dobách minulých se nese na vlnách 
klíčových kompetencí. Proč klíčové 

kompetence? Protože klíčové kompetence jsou 

dostatečné pro práci v montovnách 

nadnárodních společností. Mám tušení, že slovní 

spojení “klíčové kompetence“ je také z dílny 

nadnárodních společností. Nikdo z mocných tzv. 
států KOZA nemá zájem na vysoké úrovni 

vzdělanosti v naší zemí. Již více jak 30 let 

bohužel téměř mlčky pozorujeme sestupnou 

tendenci úrovně našeho školství. Zvláště v 

posledních letech základním školám řádně 
naložili. Rušení speciálních škol jde ruku v ruce 

s inkluzí a z toho vyplývající obrovskou zátěží 

jak na školy, tak na běžné žáky,a k tomu ještě 

příchod značného množství často velmi 

problémových dětí z Ukrajiny. Povinné zařazení 
do základní školy ukrajinského žáka s 

postižením a rozumově v pásmu debility (ve 

zbylých speciálních školách je přeplněno) je 

skutečný majstrštyk této arogantní mafie. K 

tomu nám pánové ještě připravili krásný dárek s 
přesunem financování nepedagogických 

pracovníků na obce. Tato problematika není na 

dvě věty, ale vydá minimálně na 

několikastránkový článek. A tak bych mohl 

pokračovat. 
Osobně soudím, že jediná naděje na nápravu 

zmrzačeného českého školství je změna 

politického systému u nás a nutnost vše udělat 

znovu skutečně odborně na základě zkušeností s 

kvalitním systémem vzdělávání, který u nás 
fungoval od první republiky a vybrat to nejlepší 

ze zahraničí. 

Mgr. Vilém OŽANA, učitel a mnoholetý 

předseda školské komise v obci. 
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KSČM odmítá další vládní destrukci školského systému 

 

Fialova asociální vláda pokračuje v destrukci České republiky a rozvracení fungující školní 

soustavy. Na paškál si kromě rámcových vzdělávacích plánů vzala také nepedagogické pracovníky, 
tedy kuchařky, školníky, uklízečky, účetní, hospodářky či správce IT.  

Namísto toho, aby systematicky a dlouhodobě řešila jejich neuspokojivou finanční situaci, protože 

tyto důležité profese pracují často za minimální mzdu, kterou jsou ředitelé škol nuceni 

dofinancovávat z peněz určených pro pedagogické pracovníky, přišla s nápadem přenést 

odpovědnost na zřizovatele škol, tedy kraje a obce.  
Tímto vlastně hází tyto pracovníky přes palubu, s čímž KSČM zásadně nesouhlasí!  

Podle KSČM jde o rizikovou demontáž financování regionálního školství, která představuje 

ohrožení kvality školství a důstojných podmínek nepedagogů, kteří jsou nezbytnou součástí 

vzdělávacího systému a bez nichž je provoz škol nemyslitelný. Jde o nedomyšlený a zbrklý nápad, 

kdy do systému tzv. sdílených daní krajů a obcí, který nezohledňuje specifika školství, chce vláda 
začlenit financování provozních zaměstnanců škol.  

To může vést k vážným diskriminačním rozdílům ve vzdělávání, protože regiony s nižšími 

daňovými příjmy nebudou schopny zajistit odpovídající podmínky, bude docházet k nerovnostem 

mezi školami, na které budou doplácet především menší vesnické školy.  

Změna financování zcela jistě povede i k poklesu již tak nízkých platů či rušení pracovních míst.  
KSČM plně podporuje „Petici za zachování centrálního financování nepedagogických pracovníků v 

regionálním školství“ iniciovanou Českomoravským odborovým svazem pracovníků školství a na ní 

navazující kampaň „Vládo, neházej nepedagogy přes palubu“. 

Praha, 17. 1. 2025               VV ÚV KSČM 
 

 

Petice za zachování centrálního financování nepedagogických pracovníků v 

regionálním školství 

 

Tuto petici inicioval Českomoravský odborový svaz pracovníků školství. Petice je připravena ve třech 

variantách: jednu verzi totiž její autoři adresují Poslanecké sněmovně, další Senátu a třetí vládě. Na 

své páteční schůzi schválil VV ÚV KSČM plnou podporu této petici. 

Petici je možné podepsat na MěV KSČM, prostřednictvím místní základní organizace strany, rovněž 

elektronicky na Portálu občana zde: https://gov.cz/e-petice/1000-petice-za-zachovani-centralniho-

financovani-nepedagogickych-pracovniku-v-regionalnim-skolstvi 

Odmítnutí vládních snah o další destrukci našeho školství skrze zrušení centrálního financování 

nepedagogických pracovníků je věnováno aktuální politické prohlášení KSČM, které bylo zveřejněno 

zde: https://www.kscm.cz/cs/aktualne/aktuality/kscm-odmita-dalsi-vladni-destrukci-skolskeho-

systemu  

MěV KSČM v Brně doporučuje připojit svůj podpis k podpoře této petice.               (red) 

 

Připojujeme text petice: 

Petice za zachování centrálního financování nepedagogických pracovníků v regionálním školství 

My, níže podepsaní občané, se obracíme na vládu 

České republiky, Ministerstvo školství, mládeže a 

tělovýchovy, Parlament ČR s výzvou k zachování 

centrálního financování nepedagogických 

pracovníků v regionálním školství. Jsme 

přesvědčeni, že návrh na převod financování těchto 

pracovníků do systému sdílených daní zřizovatelů 

(krajů a obcí) představuje závažné ohrožení kvality 

vzdělávacího systému, stability školních institucí a 

důstojných pracovních podmínek nepedagogických 

pracovníků.  

Důvody naší výzvy:  

1. Nerovnost v zajištění financí: Převod financování 

na zřizovatele může vést k zásadním rozdílům v 

úrovni financování mezi jednotlivými regiony. Obce 

a kraje s nižšími daňovými příjmy nebudou schopny 

zajistit odpovídající podmínky, což povede k 

https://gov.cz/e-petice/1000-petice-za-zachovani-centralniho-financovani-nepedagogickych-pracovniku-v-regionalnim-skolstvi
https://gov.cz/e-petice/1000-petice-za-zachovani-centralniho-financovani-nepedagogickych-pracovniku-v-regionalnim-skolstvi
https://www.kscm.cz/cs/aktualne/aktuality/kscm-odmita-dalsi-vladni-destrukci-skolskeho-systemu
https://www.kscm.cz/cs/aktualne/aktuality/kscm-odmita-dalsi-vladni-destrukci-skolskeho-systemu
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nerovnosti podmínek pro práci škol a školských 

zařízení.   

2. Ohrožení pracovníků a kvality služeb: 

Nepedagogičtí pracovníci (školníci, kuchařky, 

administrativní pracovníci, uklízečky, IT technici a 

další) jsou nezbytnou součástí vzdělávacího 

systému. Změna financování může vést k poklesu 

jejich platů, nebo dokonce k rušení pracovních míst, 

což by negativně ovlivnilo chod škol, právní jistoty 

zaměstnanců a kvalitu poskytovaných služeb.  

3. Nestabilita systému: Centrální financování 

zajišťuje stabilitu a předvídatelnost systému, který 

umožňuje školám plánovat své provozní potřeby. 

Převod do systému sdílených daní by mohl tento 

systém destabilizovat a zkomplikovat finanční 

plánování škol. 

4. Nedostatečné zohlednění specifik školství: 

Systém sdílených daní nezohledňuje specifické 

potřeby školství. Nepedagogičtí pracovníci plní ve 

školách klíčové funkce, bez nichž by vzdělávací 

proces nemohl efektivně probíhat. Některé z těchto 

funkcí jsou přímo spojeny se vzděláváním.  

Naše požadavky:  

• Zachování centrálního financování 

nepedagogických pracovníků ve školách 

prostřednictvím státního rozpočtu.  

• Zajištění spravedlivého a dlouhodobě stabilního 

financování regionálního školství jako celku.  

• Transparentní diskuse o jakýchkoli změnách 

financování školství za účasti zástupců škol, obcí, 

krajů a veřejnosti.  

Vyzýváme vládu ČR, Poslaneckou sněmovnu a 

Senát ČR, aby upřednostnily stabilitu a rovnost 

vzdělávacího systému a odmítly návrhy na převod 

financování nepedagogických pracovníků do 

systému sdílených daní. 

V Praze dne 6. 1. 2025 

 

 

 

STAČILO!               KSČM, SD-SN a ČSNS 

 

MEMORANDUM o podpoře hnutí STAČILO! 
 

Preambule 
 

Vzhledem ke zklamání občanů z katastrofálního vládnutí v naší zemi, rapidního poklesu životní úrovně 

obyvatelstva, roztříštěnosti politické scény, ve snaze nabídnout voličům alternativu – volbu jednoznačně 

levicového a vlasteneckého subjektu, který se stane silnou a stabilní politickou silou v naší zemi, a s ohledem 

na dosavadní úspěšnou spolupráci v evropských a krajských volbách v roce 2024, na kterou chtějí Strany 

navázat, uzavírají toto společné: 

 

Memorandum k volbám do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky v roce 2025 a o 

podpoře politického hnutí Stačilo!  

 

Čl. 1  

 

PODPORA HNUTÍ STAČILO! 

 

 1. Politické strany KSČM, SD-SN a ČSNS spolupracují od roku 2023 a získaly v rámci volební koalice 

STAČILO! podporu občanů ve volbách do Evropského parlamentu v roce 2024 i ve volbách do krajských 

zastupitelstev v témže roce. Strany prohlašují, že se dosavadní spolupráce osvědčila a že mezi nimi 

neexistují vážné rozpory, jež by ohrožovaly naplnění tohoto Memoranda. 

 2. Strany tohoto Memoranda považují za nanejvýš potřebné vyslyšet volání voličů po spolupráci opozičních 

politických stran a tím ustavení politické síly, která se postaví na stranu obyvatel České republiky a bude 

hájit mírovou budoucnost naší země, důstojnost a příznivé životní podmínky pro každého, bránit 

nepřiměřenému zadlužování státu, postaví se daňovému zvýhodňování velkých korporací, aroganci moci a 

cenzuře.  

3. Proto Strany prohlašují, že v nadcházejících volbách do Poslanecké sněmovny Parlamentu České 

republiky konaných v roce 2025 nebudou kandidovat samostatně ani v žádné jiné formě volební koalice a 

podpoří v těchto volbách politické hnutí STAČILO!  

4. Strany svým členům a příznivcům rovněž doporučí všemožně podporovat ve volbách politické hnutí 

STAČILO! a významné osobnosti a kandidáty požádají, aby kandidovali v nadcházejících volbách do PČR 

na kandidátních listinách hnutí STAČILO!  

3 
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Čl. 2 

 

POLITICKÁ DEKLARACE 

 

1. Strany jsou vázány Politickou deklarací, jež tvoří Přílohu č. 1 tohoto Memoranda, a je tak jeho nedílnou 

součástí.  

2. Strany společně prohlašují, že se s výše popsanou Politickou deklarací ztotožňují, podílely se aktivně na 

její tvorbě a že mezi nimi ani uvnitř nich neexistují vážné rozpory, jež by ohrožovaly její naplnění  

 

Čl. 3 

 

DŮVĚRA a SPOLEČNÝ POSTUP 

 

1. Strany nabídnou ve volbách do Poslanecké sněmovny PČR v roce 2025 hnutí STAČILO! důvěryhodné 

kandidáty. Především pak schopné, uznávané a osvědčené osobnosti a odborníky ve svých profesích, kteří se 

bezvýhradně ztotožňují s Politickou deklarací dle čl. 2 a Přílohy č. 1 tohoto Memoranda.  

 

 2. Společným cílem Stran je přinést do politiky nový impuls, důvěryhodné osobnosti i nové tváře, které 

budou schopny oslovit voliče, a reprezentovat politiku hnutí STAČILO!  

 

3. V souladu se zákonem se Strany tohoto Memoranda zavazují, že dle svých finančních možností podpoří 

příspěvky politické hnutí STAČILO!  

 

4. Za účelem efektivní spolupráce ustanovují Strany společnou Koordinační radu.  

 

5. Koordinační rada bude složena ze dvou zástupců za každou Stranu tohoto Memoranda.  

 

6. Koordinační rada může být konsensem všech Stran rozšířena o zástupce dalších spolupracujících subjektů 

či významných osobností.  

 

7. Koordinační rada může v případě potřeby ustavit své poradní orgány ve formě komisí.  

 

8. Strany se zavazují, že v případě úspěchu ve volbách do Poslanecké sněmovny PČR v roce 2025 vyslyší 

volání voličů a budou dále podporovat a rozvíjet hnutí STAČILO! Budou nalézat společnou vůli ke 

spolupráci tak, aby se hnutí STAČILO! stalo přirozenou platformou dalšího politického působení pro 

programově souznící politické subjekty a podporovatele.  

 

9. Strany se zavazují, že v případě volebního úspěchu ve volbách do Poslanecké sněmovny PČR v roce 2025 

a překročení uzavírací klauzule 5 % vytvoří ze zvolených poslanců v souladu se zákonem č. 90/1995 Sb., o 

jednacím řádu Poslanecké sněmovny, v Poslanecké sněmovně PČR jeden společný poslanecký klub hnutí 

STAČILO!  

 

10. Utvoření samostatného poslaneckého klubu v Poslanecké sněmovně PČR jednou ze Stran by bylo bráno 

jako hrubé porušení tohoto Memoranda a vylučovalo by možnost budoucí spolupráce.  

 

Čl. 4  

 

ZÁVĚREČNÁ USTANOVENÍ  

 

1. Toto Memorandum dále provádí Ujednání o vzájemných finančních vztazích mezi Stranami, jež tvoří 

přílohu č. 2 Memoranda a jeho nedílnou součást.  

 

 2. Toto Memorandum je možné měnit pouze na základě písemných, postupně číslovaných dodatků 

podepsaných všemi smluvními stranami.  

 

3. Na znamení své pravé a svobodné vůle, po schválení svých příslušných orgánů připojují statutární 

zástupci Stran své podpisy.  

 

V Praze dne 15. ledna 2025  

 

Komunistická strana Čech a Moravy  

Spojení demokraté – Sdružení nezávislých  

Česká strana národně sociální 
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POLITICKÁ DEKLARACE HNUTÍ STAČILO 

 

NAŠE VIZE A HODNOTY 

    Hnutí STAČILO! vzniklo jako relevantní protiváha k asociální politice vládní garnitury. Jeho cílem je 

vrátit do politiky rozum, odpovědnost a spravedlnost. Hodnoty hnutí vycházejí z respektu k tradicím 

a odpovědnosti s odvahou hledat nová řešení. Jsme hnutí vlastenců, kteří kladou důraz na tradiční 

levicovou politiku, národní identitu a hrdost na kulturní dědictví a historickou tradici naší země. 

Usilujeme o Českou republiku, která je silná, nezávislá a respektovaná. Chceme společnost, kde každý 

občan ví, že je slyšen, a kde je také zastoupen. 

   Naše země není v dobré kondici. Již léta se vládne bez ohledu na vůli většiny občanů. Za posledních 35 let 

jsme se stali kolonií bez možnosti suverénního rozhodování. Místo odměňování výkonu dochází k přesunu 

vytvořeného bohatství od pracovitých k horním deseti tisícům. Namísto investic do kompetentního státu 

a kvalitních veřejných služeb politici vyhověli přáním vlivných lobbistů, čímž vyprázdnili veřejné pokladny. 

Místo respektování svobody a názorové rozmanitosti se šíří autoritářský politický styl, který občanům 

diktuje, jak mají žít, čím mají topit, co si smějí myslet a co naopak nesmějí říkat. Mnoho politických 

rozhodnutí tak působí bezcílně, nesmyslně, krátkozrace a často jednoduše nekompetentně, což podkopává 

důvěru obyvatel ve stát. 

   Bez nového začátku jsou naše průmyslová výroba, zemědělství a životní úroveň většiny našich občanů 

v ohrožení. Mnoho lidí ztratilo důvěru ve stát a necítí se být zastoupeni žádnou z parlamentních stran. Proto 

jsme se rozhodli spojit síly v novém politickém hnutí STAČILO! na základě níže vyhlášené Politické 

deklarace hnutí STAČILO! 

 

ZÁKLADNÍ PRIORITY 

1. MÍR A BEZPEČNOST 

PROSADÍME diplomacii a dialog jako hlavní nástroje řešení konfliktů a cestu k míru. Jsme proti přenášení 

dalších pravomocí státu na nadnárodní a mezinárodní organizace. 

ZMODERNIZUJEME obranu s důrazem na nezávislost a kvalitní, rovnoprávnou spolupráci především se 

středoevropskými a evropskými spojenci. 

ODMÍTNEME přítomnost cizích vojsk a účast na vojenských operacích neslučitelných s mezinárodním 

právem, bez mandátu Rady bezpečnosti OSN. 

PODPOŘÍME efektivní fungování bezpečnostních sborů za účelem ochrany našich občanů. 

2. SOCIÁLNÍ SPRAVEDLNOST, DOSTUPNÉ ZDRAVOTNICTVÍ, KVALITNÍ VZDĚLÁVÁNÍ 

ZAJISTÍME podmínky pro důstojný život seniorů, zdravotně postižených a sociálně znevýhodněných 

občanů. 

PODPOŘÍME rodiny dostupným bydlením a kvalitní péčí o děti. 

ZAJISTÍME dostupnost zdravotních služeb a léků. 

BUDEME INVESTOVAT do vzdělání, odstraňovat sociální bariéry a podporovat rovné příležitosti. 

POSTAVÍME SE PROTI omezování práv zaměstnanců a pracujících. 

ZAJISTÍME kvalitní vzdělání dostupné všem bez ohledu na sociální zázemí. 

BUDEME INVESTOVAT do pracovníků ve školství a zlepšíme podmínky jejich práce, zrušíme nefunkční 

inkluzi. 

PODPOŘÍME praktickou přípravu mladých lidí na požadavky současného i budoucího hospodářství. 

3. PROSPERUJÍCÍ NÁRODNÍ HOSPODÁŘSTVÍ 

PODPOŘÍME českou ekonomiku s důrazem na soběstačnost a podporu malých a středních podniků. 

OMEZÍME monopolní praktiky a podpoříme férovou hospodářskou soutěž. 

BUDEME INVESTOVAT do infrastruktury, vzdělání a digitalizace, které zlepší kvalitu života občanů. 

PŘEVEZMEME strategickou infrastrukturu do veřejných rukou. 

OCHRÁNÍME ornou půdu a krajinu s důrazem na zvyšování soběstačnosti v zemědělství a potravinářství. 

BUDEME PODPOROVAT technologické inovace směřující k udržitelnosti. 

PROSAZUJEME rovnováhu mezi ochranou přírody a ekonomickým rozvojem. 

PROSADÍME realistickou a ekonomicky únosnou ochranu životního prostředí, odmítáme diktát 

klimatických aktivistů. 
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4. SVOBODA, DEMOKRACIE A STÁT NA STRANĚ OBČANA 

OCHRÁNÍME svobodu projevu, soukromí a přístup k informacím a další práva a svobody. 

PODPORUJEME nestrannost justice s odpovědností vůči občanům. 

POSÍLÍME decentralizaci moci a transparentnost veřejné správy. Pro nutnost zefektivnění legislativního 

procesu a zamezení zbytečnému bobtnání právních předpisů a norem prosadíme, aby Parlament ČR za nově 

stanovenou povinnost jednu povinnost zrušil. 

ZVÝŠÍME transparentnost a participaci občanů v rozhodovacích procesech, odstraníme administrativní 

bariéry. 

POSTAVÍME SE PROTI progresivistickému extremismu a omezování občanských svobod. 

ZRUŠÍME cenzuru. 

ZAJISTÍME dostupné veřejné služby každému občanovi. 

5. NÁRODNÍ HRDOST A TRADICE 

POSÍLÍME vlastenectví a národní hrdost na historické tradice a úspěchy naší země. 

ZASTAVÍME rušení obcí. Prosazujeme efektivní spolupráci obcí, regionů a veřejné 

správy. PODPOŘÍME rozvoj opomenutých regionů. 

ZACHOVÁME kulturní dědictví jako základ národní identity. 

 

NAŠE ZÁVAZKY: 

AUDIT VÝSLEDKŮ VLÁDNUTÍ: 

Provedeme důkladný audit minulých vládních rozhodnutí jako podmínku zodpovědného vládnutí. 

DAŇOVÁ REFORMA: 

Navrhneme zásadní daňovou reformu, která povede k poctivému rozložení daňové zátěže. 

MIGRACE: 

Zajistíme přísnou kontrolu migračních toků a úspěšnou integraci osob respektujících naše národní a kulturní 

hodnoty. 

REFERENDA O EU A NATO: 

Umožníme občanům rozhodnout o účasti v EU a NATO. 

FUNKČNÍ DIGITALIZACE: 

Zefektivníme státní správu. Zachováme právo na platbu v hotovosti a právo obstarávat si své záležitosti 

osobně (offline). 

ODMÍTNUTÍ EURA: 

Zachováme českou korunu. 

INFORMAČNÍ BEZPEČNOST: 

Zestátníme veřejnoprávní média, přijmeme zákon o registraci zahraničních agentů a neziskových organizací. 

 

STAČILO! je hlasem těch, kteří vědí, že česká budoucnost může být zářivá, pokud zůstaneme věrní 

svým kořenům, demokratickým zásadám a budeme odvážní v hledání nových cest. 

 

ZA MÍR A PROSPERITU NAŠÍ ZEMĚ!  

 

 

K čemu je nám Konkordát? 

 

Pod tímto názvem jsem v Echu a Naší pravdě zveřejnila článek, který měl poukázat na přípravu 

smlouvy mezi Vatikánem a naší vládou, která ve svých „smrtelných křečích“ se snaží přijmout řadu 

smluv, které pro následující vlády nebude jednoduché zrušit. Fialova asociální vláda v tichosti tuto 

smlouvu připravuje dál.   Je velmi důležité si uvědomit, v čem spočívá nebezpečí.  

 

K tomuto článku mě přimělo vystoupení našeho 

nejvyššího představitele církve arcibiskupa Jana 

Graubnera 1. ledna 2025 v ČT v 18.35. Pronesl tam 

větu, že s vírou u nás to není tak špatné, když jen 

555 lidí se při sčítání prohlásilo za ateisty.   

Pan arcibiskup Graubner si plete hrušky s jablky, 

když za nevěřící považuje jen ty, co se prohlásí za 

ateisty. Navíc nevím, z čeho vycházel, když se 

takový údaj při sčítání lidu nevyskytoval.   

Od roku 1989 jsou zde snahy o rekatolizaci národa, 

který je po mnoho století státem s nejnižším počtem 
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věřících.  A při sčítání lidu se to opět potvrdilo. V 

roce 2021 byl počet obyvatel 10 524 000 lidí. 

Věřících k nějaké církvi nebo náboženské 

společnosti se přihlásilo 1 374 285, z toho k církvi 

římskokatolické pouze 741 019. Věřících, ale 

nehlásících se k žádné církvi bylo 960 201. Přes 5 

milionů napsalo, že jsou bez náboženské víry, 3 

milionům nestálo za to rubriku vyplnit, protože 

vyplnění bylo dobrovolné. 

S církví římskokatolickou je to jako v pohádce O 

Smolíčkovi pacholíčkovi a jezinkách. 

  V devadesátých letech chtěla být jen duchovní 

oporou pro své věřící. Žádala budovy, aby mohla 

dobře plnit svoje poslání vůči věřícím. Následně 

požadovala polnosti, lesy a další objekty. Přišla si 

tak v tzv. „restitucích“ k obrovskému majetku.  47 

miliard Kč zvýšené o inflaci bude stát postupně 

církvi splácet až do r. 2042 za údajně nevydaný 

majetek. Za tyto peníze církev římskokatolická opět 

nakupuje pozemky a další nemovitosti. Stává se 

jedním z největších vlastníků půdy u nás. Například 

v Brně koupila brněnská diacéze v r. 2020 za 775 

milionů Kč Velký Špalíček jako investici. Od státu 

čerpá další peníze na opravy kostelů, které jsou 

zařazeny na seznamu kulturních památek. 

 Církev římskokatolická s nimi podniká, jako každý  

podnikatelský subjekt pro zisk. 

Jsme sekulární stát, a přesto jsme svědky, jak se 

církev plete do světských záležitostí. Organizuje 

velkolepé veřejné oslavy, světí kdejaký světský 

objekt –  hasičská auta, nemocnice ... Své kaplany 

má v armádě, ve věznicích. Vysílá je s naší armádou 

na mise do bojových linií, místo aby se stavěla za 

mír ve světě.   

Pokud se současné politické moci podaří smlouvu 

přes odpor lidí prosadit, budeme svědky dalšího 

působení římskokatolické církve v oblasti 

sociálních, kulturních, zdravotních a vzdělávacích 

služeb. Tam bude mít také možnost šíření svých 

církevních dogmat. Kněží pro tzv. zpovědní 

tajemství budou vyjmuti z našeho právního řádu a 

nebudou muset hlásit trestné činy různé povahy, 

včetně zneužívání žen, dětí a mládeže. Vláda 

podepsáním smlouvy s Vatikánem opět a ochotně 

zbavuje naše občany části státní suverenity a 

ohrožuje status sekulárního státu. A to vše v zájmu 

741 019 věřících? Ti z majetku církve nemají nic. I 

od nich se vybírají poplatky za církevní úkony. 

 Čeho svědky nebudeme, že by se církev postarala o 

všechny naše chudé, rozdala svůj majetek v jejich 

prospěch a zůstala sama chudá tak, jak hlásal 

Kristus.                             A. Š. 

 

Mocní rostou z cizího neštěstí.       LATINSKÉ PŘÍSLOVÍ 
 

Bůh je milostiv, ale jen slovem, nikoliv skutky.          BENGÁLSKÉ PŘÍSLOVÍ 
 

Bůh nemůže změnit minulost, dějepisci mohou.                         S. BUTLER 

 

Ohlédnutí za lednovým Diskuzním čtvrtkem MěV 

 

   Pozvánka na lednový DČ byla vydána 

s očekáváním velkého zájmu především mezi členy a 

sympatizanty KSČM. Proč? Protože na „Nový 

komunistický manifest“, jehož návrh jsme dostali 

z ÚV k MěV a dále do organizací k projednání na 

členských schůzích téměř jako „dárek pod 

stromeček“ před koncem minulého roku, čekáme 

netrpělivě už od XI. sjezdu v květnu 2022. Nemohu 

odolat připomenutí – Sjezd ve svém usnesení uložil 

v bodě VII./3. doslova: „Připravit aktualizovaný 

program strany s využitím podnětů předsjezdové 

diskuze, který bude vycházet z marxistické teorie 

aplikované z hlediska současného vývoje. Termín: 

srpen 2023, zodpovídá L. Šulda“ (pozn.: 

místopředseda ÚV KSČM pro odborné zázemí a 

teoreticko-ideovou práci). Měli jsme za to, že jestliže 

pozvání k diskuzi nad tématem přijal sám 

zodpovědný místopředseda, půldruhého roku po 

termínu, dostane se nám fundovaného představení 

téměř finálního materiálu… Nuže, bylo skutečným 

zklamáním, že se nás sešlo jen 23, z toho někteří i 

nestraníci a někdo dokonce i v průběhu odešel. Ale 

k tomu později. 

   Úvodní část diskuzního podvečera totiž byla 

využita pro téma aktuálnější. Čas od sjezdu totiž 

nebyl prázdný, proběhlo několikero voleb a 

s posledními dvěma do EP a do zastupitelstev krajů 

se na politické scéně objevila nová značka – 

STAČILO! S touto značkou úspěšné politické koalice 

se naše vedení rozhodlo jít i do letošních voleb do 

Poslanecké sněmovny. Jako jednotliví členové 

KSČM na kandidátce politického hnutí STAČILO! 

Bez dlouhého rozebírání tuto část informace uzavřu 

s tím, že nenaplnila očekávání a mnoho otázek 

zůstalo bez odpovědi. Stále nevíme, co obsahuje 

Memorandum o podpoře politického hnutí 



[8] 

 

STAČILO! mezi KSČM, SD-NS a ČSNS, proč jen 

mezi nimi, jaké bude postavení KSČM, co se 

očekává od rozhovorů s otevřeně antikomunistickou 

SOCDEM, jak bude STAČILO! fungovat vůči 

KSČM finančně atd. až po vysvětlení dalšího 

samostatného působení KSČM. No prostě nám naše 

vedení několik měsíců před takřka rozhodujícími 

volbami a ve velmi napjatém 

prostředí dluží velmi zásadní 

odpovědi. Nebo snad máme po 

všech zkušenostech, které máme, 

slepě věřit? Promiňte mi prosím ten 

závěr, ale tak hloupí snad přece 

nejsme?  Ano, je zde oprávněná 

námitka předchozího souhlasu 

s cestou společným hnutím. Ale ani 

následné usnesení 11. zasedání ÚV 

KSČM ze 16. listopadu nedává 

vyjednávacímu týmu do rukou 

souhlas s vymazáním KSČM 

z volební mapy a podstatě i ke znevěrohodněním 

levice!? Za mě je souhlas stále podmíněn viditelným 

zachováním KSČM jako vedoucí síly levice. 

Současný stav hovoří spíše o důrazném STOP a 

návratu ke vstupu do voleb jako samostatného 

subjektu, který sám nabízí vstup do své kandidátky 

těm, kteří budou souhlasit se společným volebním 

programem.     

   Ale vraťme se k tématu, tak jako jsme se k němu 

po úvodu vrátili i my na DČ. Rovnou řeknu, že i 

kdyby nás byla stovka, asi by to nevedlo k ničemu 

jinému, než k řekněme ke zklamání. Ze sjezdu před 

téměř dvěma roky (také jsem byl u toho) jsme totiž 

odjížděli s tím, že do roka bude straně předložen 

dokument, který aktualizuje dosud platný tzv. 

Kladenský program z roku 1992 a bude mít charakter 

jakéhosi „komunistického manifestu 2.0“, který 

programově zohlední všechny zásadní proměny 

prostředí. To slibovala osobně Katka Konečná a 

vyvolávalo to dojem, že po předchozích letech 

dohadů je téměř hotovo. Uteklo dva a půl roku a 

skutek utek. Protože materiál, nazvaný „Programový 

manifest komunistické strany“ je stále předkládán jen 

jako návrh, který snad ani tomu neodpovídá. Z mého 

pohledu, na kterém se nás shodla většina účastníků 

diskuze je, že jde o jakési vytření očí pokusem o 

diplomaticky řečeno beletristické propojení několika 

nosných frází, který ve výsledku nemůže být použit 

ani jako program volební. Co je například platné 

deklarování, že: „Socialismus je cesta“, když proti 

stati o rentiérském kapitalismu nevyplývá nic  

 

k třídnímu boji, že je použito heslo “Proletáři 

všech zemí, spojte se“, avšak bez jakékoli 

charakteristiky moderního proletariátu či alespoň 

zmínky o (světovém) odborovém hnutí? Z úst sjezdu 

odpovědného místopředsedy znělo v aktuálním čase 

poněkud tragikomicky apelování na členskou 

základnu o zpracování podnětů, projednání na 

okresních a krajských 

konferencích a jejich postoupení 

k ÚV, kde budou následně 

zpracovány do materiálu, o 

kterém bude jednat letošní 

celostranická programová 

konference. No, bude to práce 

jako na katedrále a apeluji na 

všechny, aby se nad materiálem 

zamysleli a v rámci svých 

možností pomohli. Několik 

podnětů ostatně zaznělo přímo 

v sále. Například v rámci diskuze 

o pojmech jako nadhodnota, robotická průmyslová 

revoluce, průmyslové využití tzv. umělé inteligence, 

zdanění práce robotů a mj. také nepodmíněný příjem. 

Tolik namátkově k těm změnám prostředí, které bude 

třeba v novém dlouhodobém programu zohlednit. 

Určitou inspirací by mohla být třeba i publikace 

Michaela Hausera (doc. Mgr., Ph.D.) Manifest 

socialistického hnutí.   

   Aby bylo jasno, nehážu odpovědnost za stav 

(jen) na místopředsedu ÚV. Se zděděným stavem tzv. 

„odborného zázemí“ to rozhodně nemá jednoduché. 

Je však nad ním zvoleným nejvyšším organizačním 

pracovníkem. Manažerem, který má vytvořit tvůrčí 

strukturu a motivovat ji ke splnění úkolu. On není 

ten, který má ten materiál vytvořit. Tím jsme 

z určitého pohledu my všichni straníci i 

sympatizující. A právě ta organizace, využití 

stávajícího potenciálu těžce vázne. K motivaci 

použiji dvě fráze z předmětného materiálu. První 

hned v úvodu říká, že: „Členství v Komunistické 

straně Čech a Moravy není výtah k moci a majetku.  

Být komunistou dnes znamená nejen boj za 

práva lidí, za mír, za naši národní a státní 

samostatnost.“. Ta druhá, naopak v úplném závěru 

pak říká, že: “Být dnes komunistou znamená být 

vybaven znalostmi o společenském vývoji, jeho 

zákonitostech a na svou stranu získávat ostatní 

lidi.“. Zkusme se při zamyšlení nad návrhem nového 

programu zamyslet právě z tohoto směru. Bez 

zavádějícího sentimentu a ohledu na existující 

personalizovanou organizační strukturu. To by mohlo 

přinést žádoucí výsledek.          Václav FIŠER 
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Malé zamyšlení Aleše Růčky, tentokrát o nepřátelích 
 

Vím, že téma, které jsem dnes zvolil, není zrovna příjemné, leč nedalo mi to. Již dlouhý čas 

uvažuji o tom, kde se vlastně ti naši nepřátelé berou. Nehodlám se věnovat tomu, že se mi 

občas někdo nelíbí, a proto je můj nepřítel. Hodlám se věnovat této otázce z jiného pohledu. 

Z pohledu tak říkajíc celostátního. 

Vy, milí čtenáři, si pamatujete (s výjimkou těch 

mladých) heslo Se sovětským časem na věčné časy. 

V jisté době se ještě přidávalo: a nikdy jinak. Jak je 

tomu dnes? Pochopitelně toto heslo již nemůže 

platit, ani ta jeho první část. Tak mě napadlo 

zamyslet se proč?  

   Žel, uvědomil jsem si, že třeba v padesátých letech 

jsme hledali a našli své protivníky ve vlastních 

řadách za pomoci sovětských emisarů.  Dnes to 

samozřejmě již neplatí. V současné době jsme si 

začali hledat nové vlastní nepřátele (samozřejmě 

pod dohledem Velkého bratra). Začalo to již po 

převratu v roce 1989. Je s podivem, že tehdejší 

volání po lepším dokonalejším socialismu jsme 

urychleně změnili, zacílili jsme ho tím „správným“ 

směrem. To však nebyl výsledek onoho převratu, ale 

těch, kteří na nějakém zlepšování neměli zájem. A 

nebyli to studenti. Těm byla tzv. Sametová revoluce 

ukradena. 

 
   Ale zpět k tématu mého zamyšlení. Po mocenském 

a ekonomickém převratu přestaly být našimi přáteli 

země Varšavské smlouvy. S těmi jsme se museli 

nějak vyrovnat. A tak jsme se, navzdory slibům 

představitelů USA tehdejšímu představiteli 

Gorbačovovi, staly členy NATO! A tak jsme si 

museli najít nové nepřátele. Nepřátele republiky 

z pohledu vládnoucích představitelů – nikoliv 

z pohledu občanů! A tak se dostávám k tomu, 

z mého pohledu, zásadnímu. Když nemáš nepřítele, 

musíš si ho vytvořit. Stejně jako v padesátých letech 

si KSČ hledala nepřátele ve vlastních řadách, za což 

se již několikrát postiženým a vlastně všem 

omluvila, a dnes všichni chápeme, že tudy cesta 

nevede a ani vést nemohla, dnes představitelé naší 

republiky a jejich přisluhovači poučení z toho, že ve 

vlastních řadách nepřítele nenajdou, si našli, určili, 

rozhodli se, že nepřítelem České republiky je 

(kapitalistická) Ruská federace! Proč? Protože RF 

nemá rád náš novodobý spojenec USA! Dnes jsme 

tedy členským státem NATO a vůbec nám nevadí 

historické zkušenosti s jiným členskými státy – 

Francií a Velkou Británií, které naši republiku v roce 

1939 hanebně zradili. Nevadí nám zkušenost 

s Německem, pro které jsme byli více než 6 let 

pouhou provincií – protektorátem. Jak chtělo 

Německo s občany Československa naložit je 

dostatečně známo! Nevadí nám, že převážnou část 

republiky od fašistického Německa osvobodila 

sovětská Rudá armáda! Prostě: Vše je zapomenuto, 

potřebujeme nepřítele, a jako členskou zemi NATO 

je to pochopitelně Ruská federace! Proto 

přejmenováváme ulice, bouráme památníky atd. 

Abychom to zdůvodnili, masírujeme obyvatelstvo 

republiky ne zrovna věrohodnými informacemi o 

invazi Rusů do ČSSR v roce 1968. Už se nemluví o 

tom, že to byly všechny armády, až na jednu 

výjimku, Varšavské smlouvy. Šlo o okupaci Rusů a 

dost! 
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   Aby toho nebylo málo, potřebujeme další 

nepřátele. Opravdu potřebujeme? V zájmu USA 

zřejmě ano. Proto jsme svědky vnitropolitických 

problémů u našich nejbližších sousedů – Maďarska 

a v posledních dnech i u našeho bratrského 

Slovenska. Tyto země se vymkly z pojetí, jak mají 

„demokratické země“ z pohledu USA a žel i 

Evropské unie chovat. Bodejť – vždyť přístup V4 

k jednání EU není zrovna v souladu. A proto je třeba 

V4 odstranit. Vedoucí představitelé naší republiky se 

o to snaží, co mohou. Nevím jak vám, mě se z toho 

dělá špatně. Opravdu nám nezbývá než čekat, které 

země se z rozhodnutí USA stane naším dalším  

nepřítelem? 

   Vláda se na to chystá. Svědčí o tom i Koncepce 

přípravy občanů k obraně státu (POKOS) na roky 

2025–2030, kterou v polovině ledna schválila V ní 

se mimo jiné uvádí: „Žijeme v mimořádně špatné 

bezpečnostní situaci, je třeba se důkladněji připravit 

na obranu země“ a dále „Riziko přímého vojenského 

ohrožení zůstává nízké, ale pravděpodobnost 

napadení ČR nebo jiného státu NATO či EU, je 

nejvyšší od konce studené války.“ Je zřejmé, že 

taková prohlášení nemají jiný účel než oblbnout 

občany naší republiky. Dopřejeme vládě, aby nám 

vytvářela další nepřátele?! 

 

 

Revoluce a tradice nejsou tak absolutní protivy, jak nám někdy namlouvají ideologové 

               S. K. NEUMANN 
 

 

Agresivita mládeže, aneb Komenský se musí v hrobě obracet 
 

Hodně už bylo pedagogy, dětskými psychology, rodiči i širší veřejností řečeno, na  řadu příčin 

upozorňováno.  Nárůst agresivity i kriminality dětí a mládeže většina zkušených pedagogů 

předvídala. Mnozí politici se dnes diví a hledají jakými bezpečnostními opatřeními zlepšit 

ochranu dětí i učitelů ve školách. Někteří volají po snížení trestní odpovědnosti u dětí na 14 

let, aby pak museli pokračovat ve snižování na 13, 12 atd. Jsem přesvědčena, že tudy cesta 

nevede. Každý rodič i učitel ví, že výchova je proces velmi složitý. Úspěch záleží na mnoha 

faktorech. Většina je ovlivnitelných. 

       

Současný stav výchovy mladé generace ukazuje, že 

v mnohém selhávají základní pilíře výchovy, jako je 

rodina, škola, prostředí, ve kterém dítě vyrůstá a 

společenské klima, kterým je obklopováno. 

Po r. 1989 došlo k rozvrácení hodnot ve společnosti 

a k jinému chápání funkcí těchto pilířů. Současný 

trend je svalit zodpovědnost pouze na rodinu. Není 

tomu tak. Ve fungující rodině je sice větší 

předpoklad úspěchu, ale žádná jistota. Dnes je příliš 

mnoho rodin vystaveno existenčním problémům. S 

tím souvisí napětí, které rodiče i děti stresuje.  Jiné 

rodiny zajišťují nutné potřeby dětí jen za cenu 

většího pracovního nasazení. Děti trpí nedostatkem 

citu a nedostatkem času stráveného s rodiči. Další 

nemají na děti čas, ale mají hodně peněz. Typů rodin 

je více. Přesto si troufám tvrdit, že děti jsou dnes v 

rodinách vystaveny více traumatizujícím faktorům 

než dříve. 

   Selhává i škola, která byla zbavena značné části 

výchovných funkcí a přestala být pro děti i rodiče 

autoritou. Vidí-li učitel na žákovi odchylky v 

chování, je problematické, pokud se to 

bezprostředně netýká výuky a pobytu ve škole, 

přimět rodiče ke spolupráci. Společenská prestiž 

škol a učitelů byla ponížena na „služby“ dětem. 

Obdivuji většinu učitelů, že ještě boj o děti nevzdali. 

Úcta k učitelům se dnes nenosí a děti to vidí. 

Neblaze působí i pokračující diferenciace dětí na 

chudé a bohaté. 

   Hlavní příčinu nárůstu kriminality a agresivity 

proto vidím ve společnosti samé. Sebelepší působení 

rodiny a školy selhává, pokud děti kolem sebe vidí 

opak toho, k čemu jsou vedeny. Když navíc stále 

většímu počtu z nedostatku peněz a příležitostí 

nezbývá, než trávit volný čas na ulici, kde jsou 

vystavovány nabídce drog, alkoholu a působení part, 

výsledky se musí dostavit. V úzké návaznosti na 

stále přítomnou agresivitu ve sdělovacích 

prostředcích, v nabídce počítačových her, nelze od 

dětí očekávat nic jiného, než že „příklady táhnou.“ 

Média vytlačila čtení knih a tak děti přicházejí o 

možnost setkávat se s kladnými vzory. Že by 

kladným vzorem mohli být politici, sportovci či 

umělci se svou vlastní nenasytností a zároveň 

arogancí k potřebám prostých lidí, lze s úspěchem 

pochybovat. Každý případ agresivity mladého 

člověka bude jiný. U psychicky normálních jedinců 

však v pátrání po příčinách jeho jednání najdeme 
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vlivy odstranitelné. Mnoho je v silách společnosti, 

bohužel není to v silách společnosti kapitalistické. 

Pokud se nezmění společenské klima, bude 

agresivity v naší společnosti přibývat. Ani žádný 

kamerový systém nám nepomůže.            

HaNo 26. 3. 2004 

 

Tímto článkem jsem reagovala na vraždu ve škole před 20 lety. Upozorňovala jsem na příčiny vzrůstající 

kriminality mládeže.  A kam jsme došli? Kdo sleduje současné dění na školách, odpověď zná.  

                   20. 1. 2025,  PaedDr. Anna ŠTOFANOVÁ 

 

 

Vychovat národ je lepší než vychovat zkaženého vládce      AKSAM IBN SAJFÍ 

 

Výchova je tvoření charakteru.              T. G. MASARYK 
 

O svícení proti válce a fialové tmě 
 

Jen krátkou informaci - v lednu stále svítíme, a „pevné jádro“ tzv. světlušek se pomalu 

rozrůstá. A to i co se týká počtu zapojených členů městské organizace KSČM. Děkujeme! 

 

   Co se týká obsahu našich hodinových 

pátečních protestů, už se nesetkáváme 

s fyzickými výpady proti nám, zato získáváme 
na pozornosti zejména mladší generace, která se 

mnohdy nezdráhá s našimi promírovými 

argumenty hlasitě nesouhlasit. Zvláště když 

dojde na diskuzi o otázkách viny za konflikt na 

Ukrajině. Většinou jim to vydrží jen do doby, 
kdy jsou jim 

předestřeny jednak 

rozhodnutí 

mezinárodního 

soudního dvora OSN 
z února 2024, 

fakticky odmítající 

považovat Rusko za 

agresora 

(mimochodem dvůr 
posuzoval konflikt na 

základě žaloby 

Ukrajiny a to na základě platného 

mezinárodního práva!) spolu s otázkami 

skutečných příčin konfliktu a jednak když jsou 

předestřeny pravděpodobné důsledky reálného 

vtažení České republiky do horkého konfliktu. A 

nemusíme být ani bezprostředně „na hrotu“ 

fronty, stačí zanedbaná obranyschopnost našeho 

vlastního území, ačkoliv rezort obrany utrácí za 
vyzbrojování desítky miliard ročně. Zamyšlení 

vyvolává také náš pravidelně aktualizovaný 

leták, naposledy přinášející legitimní spojení 

proválených výroků našich vládních 

představitelů s konkrétními paragrafy platného 

trestního zákona, třeba jen ve spojení se šířením 

poplašné zprávy. Pravdou ovšem také je, že 

mnoho z diskutérů odchází nadále hluboce 
přesvědčena o té své “pravdě“, nedotčena ani 

snahou přemýšlet alespoň o souvislostech. 

   Jinak je předmětem obvyklá tématika. 

Vysvětlování si, proč jsme proti válkám obecně, 

kdo je vlastně viníkem současných konfliktů,  
proč v našem 

kritickém nazírání 

pokládáme Chartu 

OSN za důležitou 

atd. až po 
vysvětlování, proč 

pokládáme 

současnou českou 

vládu za státu 

škodící až 
likvidační. Že je 

náš pohled 

opodstatněný, dokládá například taková „perla“ 

koaličního vládnutí, jako je vehementní 

prosazování doplnění trestního zákona o 

ustanovení trestnosti činnosti pro cizí moc, které 

bude ještě v lednu projednávat Senát. Již jen 

způsob, jakým je tato novelizace prosazována, 

odděleně ucelené novely celého zákona tak 

zvaným přílepkem k jinak nesouvisejícímu 
jinému zákonu, svědčí o mimořádně zapáchající 

vládní kulišárně. Ostatně je to ze stejné 

„myšlenkové líhně“ jako uzákonění 

korespondenční volby, maskující pro ČR ještě 

závažnější problémy například v důsledku 
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uznávání občanství. Mimořádně „zábavným“ 

aktuálním podnětem byla také prohlášení a první 
dekrety nového amerického prezidenta o 

znovuzavedení pouze dvou pohlaví, odstoupení 

o klimatické dohodě, panamském průplavu, 

Kanadě a Grónsku (protože to je přece naprosto 

oprávněný bezpečnostní zájmem USA …) nebo 
výroky pronášené na mezinárodním sněmu 

darebáků (pardon – Světovém ekonomickém 

fóru) v Davosu a samozřejmě také sledování 

agresivního protivládního vývoje na sousedním 
Slovensku. Prostě bude proti čemu svítit ještě 

hodně, hodně dlouho.  

   Na závěr výzva z jednoho z našich 

transparentů – PŘIPOJTE SE! Zdravíme 

z Brna všechny příznivce boje za mír a 
vydržme! Život v míru za to stojí.    

                                           Václav FIŠER 
 

 

 

Trpíme slovním průjmem 

 

Máme za sebou vánoční svátky, kde klid a dobrou náladu se nám snažili vylepšit naši 

organizátoři života, jenž je nejlepší za posledních snad 100 let.  

 

   Je to sice ve stínu slibů před volbami, kdy se jim 

podařilo získat pro svoji pětikolku většinu voličů, 

nejasné a lehce zamlžené. Jednoduše řečeno, je tam 

rozštěpení mysli, které hodnotí premiér Fiala, 

zkráceně řečeno, že 95% 

slibů bylo kvalitně splněno 

a jako toto hodnocení, 

které je, dle mého názoru s 

reálem v rozporu. Ještě 

optimističtěji se projevil 

ve své vějičce, že pokud 

dáme jeho čtyřkolce šanci 

další volební období, 

dovede Česko na úroveň 

platů s Německem. 

Dokázal vystupňovat svoji 

optimistickou vidinu ad 

absurdum. 

   Tak to vidí i většina 

komentátorů i Česká televize. Ze statistik Evropské 

unie je Česko hodnoceno jako země, která se 

propadá v pořadí zemí EU nejrychleji za poslední 3 

roky. Premiér naopak hodnotí činnost vlády jako 

úspěšnou a některá nepříznivá fakta z EU omlouvá 

jinou statistikou. V podobném duchu za ním 

vystupují představitelé Parlamentu ČR i prezident 

republiky, který to vylepšil touhou o přijetí Eura, 

byť to nikdo jiný neuvedl.  

   Všichni jsou pro podporu Ukrajiny všemi způsoby, 

zvláště hospodářsky a vojensky. Naše aktivita 

dodávek zbraní a munice je doplněna iniciativou  

 

jednotlivců i podniků v míře, kde Česko běží v 

předstihu i zemím EU. Náčelník  

BISu Koudelka vyjádřil znepokojení, že veřejná 

sbírka na výrobu střelného prachu pro Ukrajinu je 

bezpečnostní riziko pro 

ČR. To je holt na 

diplom! Lze 

konstatovat, že vláda 

dále hodlá na pokyn 

USA a EU plnit i roli 

předskokanů v době, 

kdy začíná přibývat lidí 

– občanů, kdy roste 

počet těch, i když 

pracují, nedokáží kvůli 

rostoucí drahotě 

potravin, bydlení, 

energií vyjít s penězi. 

Člověk nabývá dojmu, 

že ten rozpor je dán i rostoucímu dvojímu vidění 

rozdvojení společnosti. 

   Vlády v USA se ujal Donald Trump. 

Demokraticky osvobodil všechny, kteří před čtyřmi 

lety nesouhlasili s výsledky voleb, zrušil plno 

dekretů Bidenovi administrativy. Vyhlásil, že USA 

mají zájem o Grónsko, Panamský průplav a 

přejmenuje Mexický záliv na Americký. Myslím, že 

naše vláda již v předstihu pracuje demokraticky se 

slovním vyjádření, že člověk neví co je pravda a co 

je nepravda. Proto mám dojem, že označení stavu 

informování u nás označit za slovní průjem má svoji 

logiku.                                     Jan NAMRAŠ 

P. S. 

Dle Chrise Hedgese žijeme v době, kdy doktoři ničí zdraví, právníci spravedlnost, univerzity 

znalosti, vlády svobodu, média informace, církev morálku a banky ekonomiku. 
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Ohlédnutí LKŽ za loňským rokem 
  

Loňský rok byl bohatý na různé akce, které 

jsme si pořádaly samy, nebo jsme se zúčastnily akcí, 

jež pořádaly jiné organizace. Jako je KSČM, VNK, 

SČKP, Svaz seniorů. Naše akce byly vycházky 

kolem přehrady, Pisárek, hvězdárny s planetami. 

Taky jsme navštívily rozhlednu Žernovník“, výstavu 

kamélií v Rájci - Jestřebí. Poslechly a zatančily na 

přehradě, kde měl vystoupení „náš“ KAREL GOTT 

- REVIVAL MORAVA s J. Boudou a R. Vágnerem. 

Oslavy jubilantů, MDŽ, Mikuláše, vánočních svátků 

i silvestra patří mezi klubové akce.  Samozřejmě se 

účastníme DČ, seminářů, pietních akcí, MDD, 

pochodů smíření mítinků pořádané MěV KSČM. 

Dále jsou tu semináře pořádané RRLKŽ v Praze.  

Setkání s K. Konečnou nebo V. Remkem patří mezi 

ty nezapomenutelné. Celorepublikové setkání LKŽ 

v Doubicích v Českém Švýcarsku se povedlo. Jsou 

tu akce SČKP přednášky o Kubě, návštěva 

kubánského muzea v Lukové, kde jsme se setkali s 

novou kubánskou velvyslankyní. Jelikož naši 

členové i členky jsou senioři, navštěvujeme vítané 

akce Svazu seniorů jako je ples, opékání špekáčků či 

hudební koncerty. I spolupráce se z.s. Akátky při 

vydávání potravin a hlavně ošacení je kladně 

hodnocena. 

 Na letošní rok plánujeme výlet na Mohylu 

Míru, do Veverské Bitýšky, opět tradiční Žernovník 

Mariánské údolí. Akce se ponesou ve stejném duchu 

podle našeho plánu práce a akcí pořádaných dalšími 

organizacemi a spolky.                          JU 

 

 

Šli před námi - Josef Hybeš – osobnost dělnického hnutí 
 

29. 1. 1850 se narodil člověk, který celý svůj život zasvětil boji za práva pracujících. 

Jeho celoživotním krédem bylo, že: “Socialismus se nedá uhandlovat, ten se musí vybojovat.“ 

 

   Josef Hybeš vyrůstal v ovzduší vzpomínek na 

revoluční léta 1848-1849. Sám napsal: “Můj 

politický názor byl určován prostředím, ve kterém 

jsem žil. Můj otec, strýček, všechno mé okolí 

neustále o té revoluci z r. 1848 hovořilo, mluvilo o 

ní a posuzovalo ji a já jsem nabyl mínění, že nebude 

obtížno takovou revoluci znovu vyvolati.“ 

   Velkou životní zkušeností pro něj byl pobyt ve 

Vídni, kam přišel v r. 1867. Rakouské dělnické 

hnutí, povzbuzeno založením I. Internacionály v r. 

1864 bylo naplněno snahou vytvořit jednotnou, 

internacionální sociálně demokratickou stranu. 

Vznikl Dělnický vzdělávací spolek“, který byl 

organizován jako základna socialistického hnutí. 

Aktivním členem se stal i Josef Hybeš. Setkal se s 

Bedřichem Engelsem, který spolu s Karlem Marxem 

stáli u zrodu I. Internacionály, seznamoval se a 

studoval marxistické učení. Z prostého textilního 

dělníka, který pracoval od svých devíti let, se stal 

vzdělaným a skvělým organizátorem dělnictva, 

řečníkem i novinářem, který dokázal oslovovat masy 

těch, které toužily, stejně jako on, po změně 

životních podmínek.   Byl pověstný svým 

altruismem. Mezi dělníky byla známá např. příhoda, 

že svlékl i svůj kabát, aby ho daroval člověku v 

nouzi. Stal se osobností, které obyčejní lidé věřili 

a šli za ním. 

   Josef Hybeš stál u zrodu Sociálně demokratické 

strany Rakouska, stejně jako později u vzniku 

Československé sociální demokracie.   

   Po vypovězení z Vídně pro svoje politické postoje 

v r. 1884, se vrátil do rodného Prostějova.  Psal 

články do Hlasu lidu, Posel lidu a dalších, které od r. 

1886 přetiskovala i brněnská Rovnost. Bylo tedy jen 

otázkou času, kdy se objeví v Brně. Stalo se tak po 

smrti redaktora a zakladatele Rovnosti Pankráce 

Krkošky.  Převzal jeho práci. Pod jeho vedením se z 

Rovnosti stal marxistický časopis, jehož vliv 

pronikal a působil nejen na Moravě, ale i v Čechách. 

   Organizoval stávky textiláků, stal se jedním z 

prvních sociálně demokratických poslanců Říšské 

rady. Po vzniku ČSR se stal sociálně demokratickým 

poslancem Revolučního národního shromáždění, 

následně poslancem Národního shromáždění ČSR a 

poslancem Moravského zemského sněmu. 

Bylo jeho zásluhou, že dělnická třída na Brněnsku se 

hlásila do řad marxistické levice a podílela se spolu 

s ním na vzniku Komunistické strany 

Československa v květnu 1921. 

   Josef Hybeš zemřel 19. července 1921 ve věku 71 

let. Jeho pohřeb se stal manifestací nastupující KSČ, 

která v něm uctila nejen památku zakladatele první 

dělnické strany v naší zemi, ale i muže, který se hrdě 

hlásil k marxismu. Rovnost ve svém nekrologu 

napsala: “Velký komunista zemřel.“ Byl pochován 

na Ústředním hřbitově v Brně. 

   4. července 1926 Komunistická strana v Brně 

uspořádala dopoledne slavnostní odhalení pomníku 

Josefa Hybeše na Ústředním hřbitově. Ze zprávy 

policejního ředitelství v Brně víme, že od ranních 
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hodin se scházely průvody ze Starého Brna, Králova 

Pole, Žabovřesk a dalších míst nesoucí nápisy: 

“Hybeš nenáviděl utrpení žen a dětí“, „Dělnictvo ctí 

památku věrného vůdce“, „Hybeš byl vzorem třídně 

uvědomělého dělníka“ a další. Promluvili zde 

krátkým uvítacím proslovem krajský důvěrník KSČ 

Václav Chabera z Maloměřic. Po té zapěla 

dělnickým zpěváckým sborem Internacionála. Další 

řečník dr. Imanuel Stern, advokát z Brna, promluvil 

o životě Josefa Hybeše německy. Po něm pak 

vystoupil poslanec Haken z Prahy, jenž vytyčil ve 

svém krátkém proslovu revolučnost Hybešovy 

povahy a kladl jej za vzor všemu dělnictvu... Za FPT 

promluvil dr. Boh. Ečer, advokát z Brna, jenž 

vzpomněl některých zajímavých momentů z jeho 

života. Po tomto řečníku vystoupilo pak několik 

delegátů a to z Třebíče, Ústí n./L, Břeclavi, Přerova, 

Hodonína aj. Mezi jednotlivými projevy zahrálo 

vždy kvarteto na lesní rohy. …“ 

   Jeho pomník na Ústředním hřbitově v Brně je 

připomínkou člověka, osobnosti, která zasvětila celý 

svůj život boji za lepší životní podmínky 

pracujících, za socialismus. A tak, až naše kroky 

povedou cestami hřbitova, stojí postát u jeho hrobu a 

připomenout si, že šli před námi lidé pevného 

charakteru, které nezlomila bída, pronásledování ani 

věznění. Šli před námi i s vědomím, že stojí za lepší 

životní podmínky bojovat, nevzdávat se, i když se 

situace zdá bezvýchodná.        A. Š.                           

 

 

Únorové kalendárium 

 

1. 2. 1. - 3. 2. 1918 - vzpoura námořníků v boce Kotorské 

 1992 - mimořádný sjezd KSČM v Nymburku 

2. 2. 2. - 5. 2. 1923 - I. sjezd KSČ 

 1943 - Rudá armáda porazila fašisty u STALINGRADU, 6. německá armáda kapitulovala (Paulus) 

3. 2. 1955 - prezident ČSR Antonín Zápotocký vydal prohlášení o zastavení válečného stavu s Německem 

4. 2. 1931 - střelba policie do nezaměstnaných v Duchcově (4 mrtví, 4 zranění) 

 4. - 12. 2. 1945 Jaltská konference (SSSR, USA, Velká Británie) 

5. 2.  1942 - v Buzuluku se začala formovat čs. vojenská jednotka pod vedením pplk. Ludvíka Svobody 

1949 – předsednictvo ˇUV KSS projednávalo zprávu o „některých bezpečnostních opatřeních 

k ochraně proti záškodníkům“. Byly vyjádřeny obavy z ninnosti nepřátel ve straně. 

6. 2.  1934 – pokus o fašistický puč v Paříži, při jehož porážce sehráli velkou roli dělníci 

6. - 12. 2. 1945 - založena Světová odborová federace 

11. 2.  11. – 16. 2. 1934 – útok vlády a fašistického Heimwehru proti sociálně demokratické obranné 

organizaci tyv. Schtzbundu a dělnickým komunálním sídlištím 

12. 2. 1885 se narodil Josef Juran 

 Gestapo zatklo téměř celý I. ilegální ÚV KSČ 

14. 2.  1945 - americký nálet na Prahu 

14. - 25. 2. 1956 - XX. sjezd KSSS 

16. 2.  1952 – Fidel Castro se stal předsedou vlády Kuby 

17. 2.  1888 zemřel Pankrác Krkoška 

18. 2. 18. - 23. 2. 1929 - V. sjezd KSČ - zvolil do čela strany Klementa Gottwalda, prosazení tzv. 

bolševizačního kursu 

22. 2. 1948 - sjezd závodních rad (vyhlásil generální manifestační stávku) 

23. 2. 1903 se narodil Julius Fučík (popraven v Berlíně 8. 9. 1943) 

Den Sovětské armády a námořních sil - den vzniku Rudé armády 

24. 2. 1948 - celorepubliková generální stávka 

25. 2. 1948 - Vítězství československého pracujícího lidu - projev Klementa Gottwalda na Václavském 

náměstí 

1948 - Konec vládní krize - přijetí demise reakčních ministrů a jmenování nové vlády Národní fronty 

27. 2. 1933 - požár v Říšském sněmu 

 1992 - ČSFR a SRN podepsaly Smlouvu o dobrém sousedství a přátelské spolupráci 

28. 2. 1890 se narodil Jiří František Chaloupecký (+ 1922) - pozdrav Čest práci, 1. Maninská spartakiáda 
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Přečetli jsme pro vás v Kalendáři Klubu českého pohraničí 

 

➢ Churchill, Rooswelt a Stalin na Jaltě 

Jaltská konference bylo jedno ze setkání hlavních představitelů SSSR, USA a Velké Británie 

(Stalina, Rooswelta a Churchilla) během druhé světové války, které se konalo mezi 4. a 11. únorem 

1945. Setkání mělo krycí název Argonaut a hlavními projednávanými otázkami byl vztah spojenců 

k Německu a Francii, opět se projednávala polská otázka a také vznik Organizace spojených národů.  

➢ 14. února 1945 – bombardování města Drážďany 

➢ 14. února 1945 ve 12.45 hodin zaútočilo na Prahu 62 bombardérů 28. letecké armády USA AF – 701 

zabitých. 

 

 

Senátorem se stal v prvním kole Papoušek 
 

Vítězstvím Zdeňka Papouška skončily doplňovací 

volby do Senátu v části Brna. Voliči vybírali nového 

senátora po zesnulém Romanu Krausovi (ODS). 

Papouškovi podporovanému vládní koalicí dalo hlas 

více jak 59 procent voličů. Druhá zůstala s velkým 

odstupem náměstkyně brněnské primátorky Karin 

Podivinská (ANO).  Ta byla pro nás přijatelnější, a 

proto zvolení exponenta sjednocené pravice není 

dobrá zpráva. Nově zvolený senátor se ujme 

mandátu s platností do října 2026. Nového senátora 

lidé volili v obvodu 60 Brno-město, do něhož 

spadají městské části Žabovřesky, Jundrov, Komín, 

Královo Pole, Řečkovice a Mokrá Hora, Medlánky,  

Ivanovice, Jehnice, Ořešín, Útěchov a Brno-sever. 

Volební účast dosáhla 21 procent. 

 Vedle Papouška a Podivinské se voleb 

účastnili ještě za koalici SPD, Trikolora, PRO člen 

SPD Petr Koš. Jako nezávislý kandidát navržený 

Klubem angažovaných nestraníků (KAN) se o hlasy 

voličů ucházel Milan Hamerský. Svého kandidáta 

mělo i hnutí Přísaha, byl jím bývalý ředitel brněnské 

zoo Martin Hovorka. Za Moravské zemské hnutí 

kandidoval jeho předseda Pavel Trčala. Jejich 

výsledek byl mezi dvěma a šesti procenty.    did 

                 
 (

Navrhli zavést Mezinárodní den Slovanstva 

 

K nejaktivnějším v republice patří brněnský pobočný spolek vlastenecké organizace Výboru 

národní kultury, který šíří osvětu dle svých stanov. Členové brněnského spolku na výroční 

schůzi bilancovali. 
 

Velkou pozornost věnovali distribuci čtvrtletní 

vlastenecké publikace Lípa. Debatovali též o návrhu 

k diskusi prohlásit den napadení Sovětského svazu 

22. června 1941 hitlerovským Německem k 

bleskovému obsazení co nejvíce území, zničení 

Rudé armády a otrockému podmanění si ruského 

národa, za Mezinárodní den Slovanstva. Už proto, 

že fašisté plánovali po holocaustu Židů, holocaustu 

Romů a Sintů i homosexuálů následně vyhubit také 

Slovany jako podřadnou rasu, vhodnou jen na 

otrocké práce pro blaho Velkoněmecké říše. 

Holocaust Slovanů se zatím přehlíží. 

Účastníci schůze Výboru národní kultury ocenila  

přednášku Aleny Stříbrné pod názvem Česká 

historie - mecenáši naší vědy a kultury. V dubnu si 

pietními akty připomínali 79. výročí osvobození 

jižní Moravy a moravské metropole od fašistů 

vojsky sovětské a rumunské královské armády. V 

květnu pak Den vítězství u brněnského památníku se 

zdařilou sochou Rudoarmějce v pozici Zastavte 

palbu! od národního umělce Vincence Makovského. 

VNK pořádá připomínky významných výročí ve 

spolupráci s jinými spolky, jako je Ruský kulturně 

osvětový spolek na Moravě, Český svaz bojovníků 

za svobodu, Společnost Ludvíka Svobody, Česká 

obec legionářská, Levicový klub žen Dobromysl, 

Česko-kubánská společnost, Obec Slováků v Brně, 

Důchodci ČR a další. 

Předsedkyně brněnského pobočného spolku 

VNK Marie Veselá vyzdvihla v hodnocení činnosti 

za minulý rok poznávací vycházku do obnovené 

památky - budovy a zahrady Arnoldovy vily 

z období  

velkých textilních továren v Brně v rukou 

židovských majitelů, které zlikvidoval příchod 

Hitlerových fašistů. Také ocenila podíl na 

Diskusním čtvrtku na téma Levicová žurnalistiky a 

její význam. »Osmadvacátého října jsme položili 

kytice k pomníku prezidenta - osvoboditele TGM a 
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prezidenta - budovatele Eduarda Beneše s 

připomenutím zásluh M. R. Štefánika. Pak 17.  

listopadu jsme iniciovali vzpomínkové setkání na 

bývalém popravišti ve dvoře studentských 

Kounicových kolejí, které za 2. světové války 

gestapo používalo jako vězení českých 

odbojářů«, uvedla Veselá. 

Závěr roku vytvořil Vánoční koncert studentů 

JAMU, věnovaný devadesátinám prof. Jarmily 

Krátké, která pořadem publikum provázela. Program  

doplnily verše básnířky Marie Veselé a připomínky 

úmrtí básníků Michala Černíka a Karla Sýse. 

Letos plánuje brněnský pobočný spolek VNK v 

příštích dnech přednášku psychiatra a psychologa 

Ivana Pešky z cyklu Česká historie pod názvem 

Vývoj psychiatrické péče v našich zemích. K MDŽ 

chystá přednášku Aleny Stříbrné Velké české ženy. 

Na jaře se opět zapojí do připomínek 80. výročí 

vítězství Rudé armády a protihitlerovské koalice nad 

fašismem. V úmyslu má uspořádat ve spolupráci s 

Ruským kulturně osvětovým spolkem na Moravě 

setkání slovanských národnostních menšin a jejich 

spolků pod Slovanskou lípou. 

Vlastivědný zájezd bude směřovat do zámku v 

Rosicích u Brna, hlavního sídla pánů ze Žerotína. 

Též na rosický hřbitov, kde je místo posledního 

odpočinku manželů Medy a Jana Mládkových. Jde o 

výrazné osobnosti poválečného exilu, které se 

zásadním způsobem celoživotně zasadily o 

propagaci české kultury ve světě. 

Uskutečnit se má též vzpomínkový pořad na básníka 

Karla Sýse s autorským čtením básnířky Evy 

Frantinové. Také beseda s badatelem historie 

Tomášem Syrovátkou např. nad knihou Tajemství 

české budoucnosti vychází z minulosti. VNK v Brně 

chce prohloubit spolupráci s dalšími vlasteneckými 

spolky k protestu vůči každoročnímu tzv. pochodu 

smíření potomků a příznivců odsunutých sudetských 

Němců z Brna do Rakouska. Poválečný odsun 

Němců se konal na jaře 1945 z rozhodnutí 

konference vítězných mocností Spojenců 

protihitlerovské koalice.  

 (vž) FOTO - Václav ŽALUD 

 

Divácká anketa Křídla zná své vítěze 

 
Divácká anketa Městského divadla Brno Křídla 2023/2024, která byla letos vyhlášena již po 

osmadvacáté, zná své vítěze! 

 
Nejoblíbenější herečkou byla zvolena Svetlana 

Janotová, nejoblíbenějším hercem Petr Štěpán. 

Nejvýraznější tvůrčí počin předvedl 

scénograf Petr Hloušek při návrhu scény 

k inscenaci Hra, která se zvrtla, jež se 

v režii Mikoláše Tyce stala i nejoblíbenější 

činoherní inscenací. A konečně nejoblíbenější 

inscenací hudební byla zvolena The Addams 

Family režiséra Stanislava Slováka. 

Vyplněné anketní lístky, zveřejňované v 

divadelním magazínu Dokořán či přístupné na 

pokladnách divadla, odevzdávali zájemci po celý 

rok. Volili nejoblíbenějšího herce, herečku, také 

režiséra, výtvarníka, hudebníka, tvůrčí počin i 

inscenaci Městského divadla Brno. Letos poprvé 

uělovali diváci své hlasy zvlášť pro činoherní a 

zvlášť pro hudební inscenaci minulé sezóny. 

Diváckých hlasů byl rekordní počet.       

                           (vž)  FOTO - Tino KRATOCHVIL  
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Lesní Království 2005-2025 
  

Městská část Brno-sever a Kulturní středisko Omega připravilo pro veřejnost další zajímavou 

výstavu, nazvanou Lesní Království 2005-2025. Lze si ji zdarma prohlédnout do 28. 2. 2025 

(po-pá 9-17). 

 

 Autor Jan Kameník (1985) v Brně, 
dětství a studentská léta jsem strávil ve 

Šlapanicích, nějakou dobu jsem žil v Líšni, od 

roku 2011 bydlí na Lesné. Svůj volný čas 

nejraději trávím na cestách v přírodě. 

Fotovýstava obsahuje celkem 106 obrazů z mé 

volnočasové tvorby zaměřené na téma přírody, 

krajiny, lesa a hor.  Ke své tvorbě říká: Od roku 

2005, kdy jsem začal více vnímat přírodu 

kolem sebe, jsem pravidelně vyrážel o 

víkendech na výlety po okolí. Nejstarší snímky 
vznikaly v okolí Šlapanic, kde jsem vyrůstal a 

strávil studentské časy. Nejvíce záběrů jsem 

pořídil v Mariánském údolí v brněnské Líšni, 

kam jsem často jezdil i na kole k 

rybníkům,oblíbil si místa jako Hornek,Starou 
horu, skály nad údolím Říčky až k jeskyni 

Pekárna u Ochoze u Brna.  

 Čas týdenní dovolené nejraději trávím v 

dubnu a říjnu, kdy příroda hraje nejvíce 

barvami. Mou největší láskou jsou slovenské 
Vysoké Tatry nedaleko Popradu, okolí 

Liptovského Mikuláše obklopené jezerem 

Liptovská Mara, Nízkými Tatrami a Západními 

Tatrami (Roháče) a také polská strana 

Vysokých Tater, hřebenovka Orla Perc a okolí 
Zakopane. V České republice mám nejraději 

Jizerské hory kolem Hejnice, Moravskoslezské 

Beskydy kolem Horní Bečvy a Soláně, České  

Švýcarsko a okolí Děčína, Krkonoše, Šumavu 
a Jeseníky. Rád se vracím také na Vysočinu a 

na Pálavu. Nejvíce vyhledávám vyhlídková 

místa, jak v horách,na skalách,nebo v otevřené 

krajině a také tajuplná zákoutí v údolích řek a 

potoků. 

  

Přeplatky za léky pohlídají lékárny 
 

 Vracení přeplatků za léky je 1. ledna minulostí. Lékárníci budou nově u pacientů při nákupu 

léků sami hlídat, zda lidé, kteří přijdou s lékem na předpis s doplatkem, už dosáhli ochranného limitu. 

A pokud ano, doplatí o něco méně, nebo dokonce vůbec nic. Zdravotní pojišťovny dosud lidem 

přeplatky vracely, ne vždy se to ale podařilo, a lidé tak přicházeli o peníze. 

 

Započitatelné doplatky budou nově evidovány on-

line v systému eRecept a již při výdeji bude lékárník 

vědět, zda pacient dosáhl svého limitu.  

 U osob starších 70 let a invalidů je limit 

500 korun, u dětí a seniorů nad 65 let tisícovka, u 

ostatních dospělých 5000 korun za rok. Dosud 

vyplácely zdravotní pojišťovny přeplatky lidem 

čtvrtletně. Zejména u seniorů byl ale problém 

s jejich doručením. Než pacienti na limit dosáhnou, 

nějaký čas to zabere. Takzvaný započitatelný 

doplatek u částečně hrazených léků, kterých se 

opatření týká, bývá v řádu desítek korun. Nově bude 

vše hlídat online systém eRecept, který bude mít 

přehled i o tom, zda pacient pobírá invalidní důchod, 

případně jakého stupně. Od toho se totiž odvíjí výše 

limitu, po jehož dosažení nebudou už tolik doplácet 
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za léky. „Někteří lidé ve druhém nebo třetím stupni 

invalidity nevyužívají nízkých ochranných limitů, 

protože netuší, že musejí pojišťovně předložit 

potvrzení. Nově budou mít nejnižší limit 

automaticky, protože informace o invaliditě budou 

součástí systému eRecept,“ ujistil ústřední ředitel 

České správy sociálního zabezpečení František 

Boháček. 

  Podle prezidenta České lékárnické komory 

Aleše Krebse navíc odpadá řada obtíží spojených se 

zasíláním peněz složenkami nebo na bankovní účet 

či prokazování nároku na nižší limit z důvodu 

určitého stupně invalidity.            did 

 

Zdraví – zdravý duch a zdravé tělo – to je nakonec cílem vší politiky a administrace. 

            T. G. MASARYK 

 
 

Krajinou Svatopluka DRÁPALA 
 

 Malíř Svatopluk Drápal se narodil před osmdesáti léty v Sobůlkách. Jeho životní cesta 

nabírala různé a nejen pracovní peripetie. 

Absolvoval Uměleckoprůmyslovou školu 

v Brně. Studoval u vynikajících pedagogů a 

výtvarníků Zdeňka Fuksy, Antonína Odehnala, 

Dalibora Chatrného, Emanuela Raného, od 
kterých se snažil získat zvládnutí řemesla, což je 

vlastně celoživotní boj, protože člověk stále 

přichází na nové a nové věci, které by chtěl 

udělat a čas běží čím dál rychleji. Pracoval jako 

vedoucí propagace nejdříve v Prioru, později 
v Tesco. A naráz uplynulo zajímavých 

i radostných 50 let života v Brně, kde bydleli. 

Nyní v důchodě bydlí v Biskoupkách 

jihozápadně od Brna v blízkosti krásných údolí 

řek Jihlavy a Oslavy.  Předlohou jeho 
současné tvorby je příroda, údolí řek Jihlavy a 

Oslavy i celého nádherného okolí již 

přecházející do Vysočiny. Používá většinou 

techniky oleje. Neopakovatelné jsou mohutné 

letité stromy, i krásná kytka. Jiné jsou obrázky 
z cest, většinou perovky nebo akvarely – 

Slovensko, Jižní Čechy, Chorvatsko, Itálie, jiné 

jsou lehké, odpočinkové akvarely z měst a 

vesnic nebo použije i tuž. V poslední době zdobí 

jeho plátna a akvarely i postřehy ze Slováckého 
roku v Kyjově. Zkouší i ztvárnění určitých 

prvků v grafických listech, většinou leptech či 

rytí do zinkové desky. Je to technika náročná, 

zdlouhavá, ale nádherná i tajemná až do prvního  

výtisku! Zdobí ho i účast na několika ročnících 

českého a slovenského exlibris (malá 

knižní grafika) v Hradci Králové. Má rád 

mnohobarevný, pestrý život, nemá rád smutek a 
i ve svých obrazech se snaží být barevně čistý, 

optimistický a má radost když sám tuto svou 

radost ze života může předávat jiným.  Jeho 

obrazy se nachází v soukromých sbírkách 

v Německu, Austrálii, Koreji i Americe.   

 Svatopluk Drápal je členem Sdružení 

umělců Moravy a Slezska a Uměleckého 

sdružení Parnas. Shlédnout jeho optimismus 

vyzařující obrazy je vždy balzám pro duši a 
pastva pro oči. V současné době vystavuje v 

galerii Rádia Proglas v Brně na Olomoucké 

ulici.                       Tibor DÁVID, foto autor 

Svět se vždy vrací do normálních kolejí, záleží jenom na tom, kdo je za normální pokládá. 

                 S. J. LEC  
  

Nemoudrý přemýšlí o tom, co řekl, moudrý o tom, co řekne.       PERSKÉ PŘÍSLOVÍ 

https://d.vvbox.cz/vv_show_url.php?idk=97570&idc=9572664&ids=6057&idp=94590&url=http%3A%2F%2Fwww.ajg.cz
https://d.vvbox.cz/vv_show_url.php?idk=97721&idc=9572664&ids=1139&idp=90520&url=http%3A%2F%2Fwww.medialnigrafika.cz%2F
https://d.vvbox.cz/vv_show_url.php?idk=97856&idc=9572664&ids=5468&idp=95287&url=https%3A%2F%2Fwww.ondrashkasparek.com%2F
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Ve vlacích zapomněli přes 19 000 předmětů 

 
Vysavač, velký nástěnný obraz nebo snowboard. I takové předměty cestující zapomněli v průběhu 

uplynulého roku ve vlacích Českých drah. Za rok 2024 bylo evidováno 19 090 nalezených předmětů. 

Celkem 9378 věcí se podařilo vrátit majitelům, dalších více než 4400 nalezených předmětů bylo dle 

zákona odevzdáno na úřad příslušné obce. České dráhy evidují všechny ztráty a nálezy na webu 

eztraty.cz. 

Z celkového počtu ztracených a nalezených 
předmětů se majitelé přihlásili o 49 % z nich. 

Dále 4465 nalezených věcí bylo postoupeno na 

úřady obcí, na jejichž území k nálezu došlo. 

Majitelé mají ze zákona tři roky na přihlášení se 

k věci, následně nalezená věc připadá do 
vlastnictví obce. Více než tisícovka věcí pak 

musela být zničena, obvykle šlo třeba o nalezené 

potraviny, které podléhají zkáze. 

Pokud cestující cokoliv zapomene ve vlaku 

Českých drah, dopravce doporučuje co 
nejrychleji se obrátit prostřednictvím 

telefonu 221 111 122 na Centrální zákaznický 

servis ČD. Operátoři mají možnost spojit se 

přímo s posádkou vlaku a ta se pokusí ztracenou 
věc zajistit. Všechny ztráty a nálezy jsou pak 

přehledně k nalezení na webu www.eztraty.cz. 

Informaci do systému eztraty.cz zadává vlakový 

personál, který tak může činit už během jízdy 

vlaku díky mobilnímu zařízení a příslušné 
aplikaci, kterou je vybaven. Pokud naopak 

nějakou ztracenou věc ve vlaku naleznete, 

obraťte se na vlakový personál, který od vás věc 

převezme a zajistí zaevidování do systému ztrát 

a nálezů. Informoval o tom tiskový mluvčí 
Generálního ředitelství ČD Filip Medelský. 

          (vž) 

 

 

Nemocniční heliport znovu v provozu 

 

Přistávací plocha pro vrtulníky přivážející raněné či nemocné je ve Fakultní nemocnici u sv. Anny 

(FNUSA) v Brně po rekonstrukci opět v provozu. 
 

Heliport nemocnice na střeše nemocničního 

pavilonu 01 byl v půlroční odstávce kvůli plánované 

rekonstrukci. Nyní dostal pořádné osvětlení, díky 

kterému zde mohou helikoptéry přistávat i v noci. 

Od konce srpna tam stavebníci udělali také záchytný 

systém a únikové schodiště, které umožní v případě 

nutnosti evakuaci. Pod povrch heliportu zabudovali 

vytápění pro snadnější údržbu během zimních 

měsíců. »Vytápění heliportu jde ruku v ruce s tím, že 

přecházíme do nepřetržitého režimu, tedy chceme 

záchranným zdravotním složkám umožnit přistávat v 

kteroukoliv denní dobu a za jakéhokoliv 

počasí,« komentoval provozní náměstek FN u sv. 

Anny v Brně Tomáš Hladík s tím, že doposud sníh 

odklízeli pracovníci nemocnice ručně. Automatické 

vyhřívání tak zajistí operativnější využitelnot 

heliportu. 
Modernizace přistávací plochy stála  nemocnici 

šestnáct milionů korun. Je součástí velkého projektu 

nového urgentního příjmu nemocnice, který bude 

centrálně přijímat akutní pacienty mířící do FNUSA, 

přitom nejzávažnější případy přivážené letecky. Po 

dobu rekonstrukce přistávaly helikoptéry 

zdravotních záchranářských služeb na sousedním 

Mendlově náměstí. Odud je přepravovaly do 

nemocničního areálu sanitky. Vrtulníky s pacienty 

létají do FNUSA asi dvacetkrát v měsíci.  

            (vž) 

 

Karel SÝS 
KDO JEDE NA TYGRU 

Cesta k deliriu 

je vroubena malými pivy 
cesta k zapření Krista 

začíná vybíráním kasiček 

Právo krást zdůvodňují 

právem být trestán 

právo vraždit 
právem býti zatracen 

Kdo chce oloupit zemi 

nesmí přepřahat 

http://www.eztraty.cz/
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Naši únoroví jubilanti 

 

 Ve druhém měsíci letošního roku si připomínají svá životní jubilea následující členky a členové naší 

městské stranické organizace: 

 

Libuše GOTTWALDOVÁ, Miroslav HAMERNÍK, Věra HRDLIČKOVÁ, Zdeněk NOVÁK, 

Radomíra KOLÍSKOVÁ a Jitka SUSKÁ 

 

 Oslavencům blahopřejeme, děkujeme za dlouholetou práci pro sociálně spravedlivější společnost a 

do mnoha dalších let přejeme klid, mír a pevné zdraví! 

Městský výbor, základní organizace KSČM,  LKŽ Dobromysl a redakce ECHO.                      did 

 

 

 

 

JAROSLAV ČEJKA 
 

FIALOVA KOLEDA 

 

Koleda, koleda, Ježíšku 

ty máš díry v kožíšku! 

Kdo ti je tam udělal, 
zatímco jsi tvrdě spal? 

Inflace či deflace? 

Spekulanti na place? 

Chtělo by to mokrý klacek  

a vyběhnout s drzým 
frackem, 

 

který nám tvým jménem lže 

hůře než had bez kůže! 

Úlisný je na pohled, 
Jazyk vedví, v zubech jed! 

 

Vracet se k historii není zbytečnost nebo přepych, naopak.   S. K. Kratochvíl       
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